
         

Digitální verze časopisu Vranská vrána 

 



Úvodní slovo 

Milí čtenáři školního časopisu Vranská vrána,


před vámi je práce dětí 1. až 3. ročníku ze ZŠ Vrané nad Vltavou, které se v rámci 
projektových dnů (přesněji řečeno během necelých třech dnů) pokusily o sestavení 
výjimečného vánočního čísla nového školního časopisu. Název časopisu „Vranská vrána“ 
byl navrhnut a následně odhlasován redakcí. Probrali jsme se několika archivními čísly 
bývalých školních časopisů Ranec a H-R-NEC a inspirovali se některými z rubrik. Zároveň 
jsme se také snažili o propojení tradiční práce s prací s digitálními technologiemi - práce s 
iPady v aplikaci Canva, tvoření QR kódů, focení, přepisování do textového editoru apod.


Zkusit si pracovat na přípravě časopisu není lehké a my jsme se do toho pustily s velkým 
elánem. Doufáme, že se Vám naše práce bude líbit, pobaví vás a třeba i někoho inspiruje.


Krásné Vánoce Vám všem přeje celá redakce.


Redaktor z 1. A Janek Vesecký vyfotil členy naší redakce.  






Vánoční rozhovor s panem učitelem Vrtiškou 
Redaktorky Agátka a Viki se rozhodly udělat rozhovor s panem učitelem Vrtiškou protože 
je zajímalo, jak se stalo to, že se po menší pauze vrátil zpět do vranské školy.


1. Jak jste se dostal znova do školy?

Otázce trochu nerozumím. Já trávím ve škole skoro celý život – nejprve 
jako žák, později jako student a nejdelší období jako učitel. Ve vranské 
škole jsem začal učit ještě jako student Přírodovědecké fakulty UK v roce 
1984 a strávil jsem zde krásných 31 let. V roce 2015 jsem se přesto 
rozhodl změnit působiště a začal dojíždět do školy v Jílovém u Prahy – 
tam jsem zvládl 9 let, ale pořád mě to táhlo domů, do Vraného.

Vaše otázka možná směřuje k této změně. V Jílovém jsem prostě ukončil 
pracovní poměr a bylo vyhověno mé žádosti o pracovní zařazení do 
vranské školy. A tak jsem zase tady. Za tu dobu, kdy jsem tady 
nepracoval, se škola hodně změnila - obrovsky narost počet žáků, téměř 
se vyměnil personál, došlo ke stavebním úpravám, …, takže jsem 
nastoupil do téměř neznámého prostředí a na to si nyní pomalounku 
zvykám.

 

2. Proč jste se rozhodl vést Ekotým? 


V roce 2005 jsem byl u toho, kdy se stala vranská škola jednou z prvních 
deseti škol v ČR, které začaly usilovat o získání mezinárodního titulu 
Ekoškola. Poprvé se nám podařilo získat titul již v roce 2007 a následně 
jsme ho vždy po několika letech obhájili. Celou tu dobu jsem pracoval 
v roli školního koordinátora, zároveň jsem po dlouhém školení získal i roli 
konzultanta a auditora (auditor je člověk, který jezdí do škol a zjišťuje, zda 
škola splnila podmínky pro získání titulu). Řadě škol jsem pak radil, jak 
s programem začít a jak v něm pokračovat, role auditora mi ale nesedla, 
takže jsem ji brzy přestal dělat.

Koordinátorem programu Ekoškola jsem se stal i v jílovské škole, a i s ní 
jsme titul několikrát obhájili. Dá se tedy říci, že program Ekoškola mě 
doprovází již skoro 20 let.

Trochu mě mrzelo, že ve vranské škole je tento program trochu v útlumu, 
a proto jsme se poté, co jsme se na školu vrátil, rozhodl ho trochu 
nastartovat a oživit. Program je důležitý tím, že rozvíjí u žáků (a vlastně 
u celé komunity na ně navázané) udržitelný styl života a odpovědnost za 
své činy a rozhodnutí. Aby ale fungoval dobře, musí být přijat významnou 
částí školy, nemůže vše ležet jen na bedrech Ekotýmu. Uvidíme, zda se 
nám to podaří.

 



3. Kam jste chodil na základní školu? Kde jste bydlel, když jste 
chodil na základní školu?


Narodil jsme se ve Vlašimi a prvních sedm školních let jsem strávil na 
základní škole na severním sídlišti (chodil jsem tedy přes celé město, měl 
jsem ale kamarády, tak mi to nevadilo). V roce 1975 byla ale na mém 
konci města postavena nová, moderní škola, a tak jsem poslední dva roky 
(tedy 8. a 9. třídu) absolvoval tam.

Na střední školu jsem se ale zase přestěhoval na Sídliště, protože horní 
patro základky obsadilo gymnázium. Vlašim jsem postupně začal 
opouštět během studia na Přírodovědecké fakultě Univerzity Karlovy, nyní 
se tam vracím jen za maminkou, dosud tam také bydlí jeden z mých 
bratrů. Vlašim mám stále rád, je to moc hezké městečko.

 

4. Čím jste chtěl být v našem věku?


Nevím přesně, určitě jsem nechtěl být učitelem. Možná jsem nechtěl být 
ničím, to mi připadalo jako dobrá strategie. Možná jsem chtěl být 
profesionálním sportovcem, protože jsem dělal dva sporty závodně – tenis 
a lehkou atletiku.

Později jsem chtěl být vědcem, pořád jsem studoval dostupné populárně 
naučné a odborné přírodovědné knihy, dokonce jsem podal přihlášku na 
odbornou biologii na Přírodovědecké fakultě, ale na posledním chvíli jsem 
ji stáhl a přendal na učitelský obor biologie – matematika. Teď už nevím 
proč, možná jsem se zalekl toho, že bych trávil život v nějakých 
laboratořích.

 

5. Jaký předmět byl váš nejoblíbenější?


Já jsem měl rád skoro všechny předměty, nejvíce ale přírodopis a 
tělocvik. Tělocvik ale jen tehdy, když se nenacvičovalo na spartakiádu – to 
byl skoro celý rok jen dril, kdy z nás byly vytvářeny cvičené opičky – 
nebylo to dobrovolné, museli jsme do toho jít všichni, jinak bychom 
z tělocviku propadli a měli i další oplétačky.

Hodně také záleželo na osobnosti učitele, v osmičce a v devítce mě bavila 
matika, protože jsme měli učitelku, která to uměla dobře podat a matiku 
nám neznechutila.

Kdybych chodil do školy nyní, určitě bych měl rád literaturu, protože moc 
rád čtu, za nás byla ale poplatná tehdejší době – výběr děl a autorů byl 
velmi zúžen hlavně na ty, kteří byli v souladu s tehdejším režimem.






Vánoční obrázky z redakce - digi i klasik :) 



Vánoční kvíz od týmu J&J - Jindra a Jirka 

V digitální podobě kvíz najdete zde nebo v dárečku.  

https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLScPeVz0qRpeh4zKQzHDVHu3-fBhVZWDPxly0R4V4348FPFoRw/viewform?fbzx=5915047620056673832


Vánoční anketa - Terka, Miky, Anetka, Vanda, Stázka a Amálka 

Celkový počet dotázaných: 94  

1. Co si přeješ od Ježíška? 
Vybrané odpovědi:


Berenika 2.B: kotě	 	 	 Ami 5. A: penál

Ami 2.A: ještěrka		 	 	 Filip 5. B: iPhone pro max

Robin 1.B: detektor kovu	 	 Anežka 2. A : pejska

Jonáš 2. A: lego	 	 	 	 Valča 2. A: plyšák

Ivanka 3.B : bumerang		 	 Vítek 6. B: autíčko

Sam 4. B: balón	 	 	 	 Terka 7. A: světélka

Justýna 9.B: videohra	 	 	 Bára 4. A: plátno


2. Jaký druh cukroví máš nejradši? 

Nejvíce se objevovaly tyto odpovědi: linecké, perníčky, vosí hnízda, 
rohlíčky

Neobvyklé odpovědi: všechno, nic, normální hnědý, ty co se slepují a dělají 
se z toho domečky


3. Máte doma živý nebo umělý stromeček? 

2 %

79 %

19 %

umělý stromeček živý stromeček nevím



Jak se dělá anketa, aneb sběr odpovědí 



Vánoční luštění od Gabči a Jonáše 



Vánoční TV tipy od Káji a Kryštofa 
 



Gabčin vánoční komiks a další mini komiksy 



Zvířecí příběh od Terky 

 



Návrhy titulních stran v programu Canva 

 



Vánoční dárky od redakce 


